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ادغام مراکز آموزش عالی با چراغ روشن و موتور خاموش 
به نظر می رسد طرح ادغام برخی مراکز آموزش عالی که می تواند درصورت اجرای مناسب، دانشگاه ها را توانمندتر کند

علی رغم تبلیغات زیاد پشتوانه نظری قوی ندارد

طـرح سـاماندهی آمـوزش عالـی از سـال گذشـته در 

دسـتور کار مسـئولان وزارت علـوم قـرار گرفت و درنهایت 

نیز آیین نامه ای برای آن نوشـته و ابلاغ شـد، اما واقعیت 

آن اسـت که این طرح جزء یکی از بندهای سـند آمایش 

آمـوزش عالـی اسـت کـه از تصویـب آن در شـورای عالی 

انقـلاب فرهنگـی بیـش از سـه سـال می گـذرد و حـال، 

وزارت علومی هـا تصمیـم گرفته انـد ایـن بنـد را به مرحله 

اجـرا برسـانند؛ طرحـی کـه از همـان ابتـدای مطـرح 

شـدنش از زبـان مسـئولان آمـوزش عالـی کشـور بـا امـا 

و اگرهـای زیـادی از سـوی روسـای دانشـگاه ها به ویـژه 

غیرانتفاعی هـا روبـه رو شـد.  مجتبـی شریعتی نیاسـر، 

معـاون آموزشـی وزیـر علـوم در بهمـن سـال گذشـته در 

گفت وگـو بـا مهـر، ایـن تصمیـم وزارت علـوم را در جهـت 

ارتقـای وضعیـت و توانمندسـازی دانشـگاه ها در بخـش 

دولتـی و غیردولتـی می دانـد و می گویـد: »در برخـی 

اسـتان ها تعـداد مراکـز غیرانتفاعـی مـا بیـش از انـدازه 

توسـعه کمـی یافتـه و ایجـاب می کنـد خـود ایـن مراکـز 

بـا هـم نشسـته و بـا حمایـت وزارت علـوم، طـرح تجمیع 

را بـه تصویـر بکشـند و وزارت علـوم نیـز در این امر کمک 

می کنـد.« 

  مخالفت مجلسی ها با طرح ساماندهی مراکز 

آموزش عالی 

 در کنـار ایـن صحبت هـا، بـه گفتـه وزیـر علـوم یکـی از 

برنامه های سـاماندهی آموزش عالی، ایجاد شـبکه های 

علمـی و اتصـال مراکـز علمـی متفـرق در اسـتان ها و 

کشـور به محور اصلی اسـت؛ هرچند این مقام مسـئول 

سـاماندهی را بـه معنـی انحـلال نمی دانـد بلکـه ایجـاد 

شـبکه های علمـی بین دانشـگاهی مدنظـر اسـت، امـا 

ظاهـرا ایـن قبیـل صحبت هـا نه تنهـا نتوانسـته روسـای 

دانشـگاه هایی را که مشـمول این طرح می شـوند، قانع 

کنـد بلکـه مجلسـی ها هـم اقنـاع نشـده بودنـد، چراکـه 

در مهرسـال گذشـته داوود محمـدی، عضـو کمیسـیون 

آموزش و تحقیقات مجلس سـاماندهی دانشـگاه  جامع 

علمی-کاربـردی و دانشـگاه فنی وحرفـه ای را غیرممکن 

می دانـد و می گویـد: »سـاماندهی ایـن دو دانشـگاه 

مشـکلی از آمـوزش عالـی حـل نمی کنـد و درمقابـل بـر 

معضـلات ایـن حـوزه می افزایـد، امـا یکـی از الزامـات 

تعریـف مجـدد اهـداف هر دو دانشـگاه اسـت.« 

  واکنش وزیر علوم به تصمیم مجلس 

مخالفـت مجلسـی ها تنهـا بـه ایـن اظهارنظر ختم نشـد 

و حسـین سـیمایی، معـاون حقوقـی وزیـر علـوم چندی 

پیـش در گفت وگـو بـا یکـی از رسـانه ها اعلام کـرده بود: 

»کمیسـیون تلفیـق بـا سـاماندهی واحدهـای کوچـک 

در دانشـگاه های بـزرگ مخالفـت کـرد.« بـه گفتـه او 

کمیسـیون تلفیـق با پیشـنهادهای دولـت درتبصره 21 

بودجـه سـال 98 کـه بـه دولـت اجـاره مـی داد بـا توقـف 

صـدور مجـوز بـرای ایجـاد هرگونـه مرکـز آمـوزش عالی، 

واحدهـای کوچـک آمـوزش عالـی در اسـتان در یکـی 

از دانشـگاه های بـزرگ اسـتانی سـاماندهی یـا تجمیـع 

شـود و همچنین دانشـگاه های وابسـته به دستگاه های 

اجرایـی بـه وزارت علـوم، تحقیقـات و فنـاوری منتقـل 

شـوند، مخالفـت کـرده اسـت، درحالـی کـه درصـورت 

موافقـت، صرفه جویـی بسـیاری در هزینه هـای آمـوزش 

عالـی صـورت می گرفت. البته واکنـش وزیر علوم به این 

اقـدام مجلسـی ها نیـز جالـب بـود؛ چراکه به گفتـه وزیر 

بحث ساماندهی و تجمیع، مصوبه شورای عالی انقلاب 

فرهنگـی و تاکیـد برنامـه ششـم بـوده و ربطـی بـه لایحـه 

بودجه سال 98 ندارد. در کنار همه این اظهارنظرها اما 

بـا نگاهـی بـه آنچـه به عنوان پیشـنهاد از سـوی معاونت 

آموزشـی وزارت علـوم درخصـوص سـاماندهی مراکـز 

آموزش عالی منتشـر شـده، ابهاماتی در ذهن ها شـکل 

می گیـرد؛ براسـاس ایـن پیشـنهاد کـه در روزهـای آخـر 

فروردیـن امسـال منتشـر شـد، درخصـوص سـاماندهی 

موسسـات غیردولتـی، مولفه هـای انتخـاب مراکـزی 

کـه مشـمول ایـن طـرح شـوند، مشـخص نشـده اسـت. 

به عبـارت دیگـر آن طـور کـه در ایـن پیشـنهاد یـا همـان 

آیین نامه آمده اسـت: »دو یا چند موسسـه آموزش عالی 

غیردولتـی در یـک اسـتان بـا حفظ هویـت حقوقی خود 

)هیات موسس( تحت مدیریت مجمع موسسان مشغول 

بـه فعالیـت می شـوند، سـاماندهی موسسـه ها منوط به 

امضـای صورتجلسـه موافقـت بـا سـاماندهی، از سـوی 

تمـام اعضـای هیات موسـس هـر یـک از موسسـه های 

متقاضـی و ارائـه تعهدنامـه مکتـوب مبنی بـر پذیـرش 

مسـئولیت پاسـخگویی بـه هرگونـه بدهـی و تعهـدات 

مالـی و اداری بـه اشـخاص حقیقـی و حقوقـی از سـوی 

هـر یـک از هیات هـای موسـس خواهـد بـود.« در همین 

دو بنـد، هیچ گونـه توضیحـی از تعـداد دانشـجو و تعداد 

اعضـای هیات علمـی این موسسـات نیامده و مشـخص 

نیسـت همه این موسسـات مشـمول این طرح می شوند 

یـا تنهـا موسسـاتی که نتوانسـته اند حدنصاب دانشـجو 

و هیات علمـی را داشـته باشـند. 

  پیشنهاد وزارت علوم و ابهاماتی

که همچنان باقی است

در همیـن پیشـنهاد دربـاره نحـوه تعیین نامه موسسـه ها 

نیز این طور آمده اسـت: »افزایش یا کاهش دانشـکده ها 

یـا واحدهـای هـر موسسـه منـوط بـه پذیـرش مجمـع 

موسسـان و تاییـد وزارت خواهـد بـود؛ پـس از تصویـب 

شـورای گسـترش و برنامه ریـزی وزارت علـوم، موسسـه 

جدید متشـکل از موسسه های ساماندهی شده، فعالیت 

آمـوزش و پژوهشـی خـود را آغـاز می کنـد و نـام موسسـه 

جدید بنا به پیشـنهاد مجمع موسسـان و تصویب شورای 

موسسـه تعییـن می شـود.«  نحـوه تحصیـل دانشـجویان 

در ایـن مراکـز نیـز از دیگـر نقـاط ابهام آمیز اسـت؛ چراکه 

در بخـش تقسـیم امـوال این پیشـنهاد در ایـن زمینه  تنها 

بـه گفتـن همیـن یـک جملـه »بـا توجـه بـه دانشـجویان 

پذیرفته شـده قبلـی، مقـرر شـد ادامـه تحصیـل آنـان و 

وضعیـت دانشـجویان از سـوی موسسـه جدیـد در آینـده 

تعیین تکلیف شود.« اکتفا شده و مشخص نیست منظور 

از آینده چه زمانی اسـت و حتی نحوه جذب دانشـجویان 

جدیـد نیـز تعیین تکلیف نشـده اسـت. 

  موسسـات غیرانتفاعـی هیچ گونـه تمایلـی بـه 

پیوسـتن بـه طـرح سـاماندهی ندارنـد

دانشـگاه های  اتحادیـه  رئیـس  آهون منـش،  علـی 

غیرانتفاعـی نیـز دربـاره آیین نامـه وزارت علـوم بـرای 

سـاماندهی مراکـز آمـوزش عالـی بـه »فرهیختـگان« 

می گوید: »در این آیین نامه تنها آمده که اگر موسسـات 

بـا هـم تجمیـع و سـاماندهی شـوند، بـه آنهـا کمـک 

می کنیـم، امـا هیـچ توضیحی درباره نحـوه کمک به این 

مرکز داده نشـده اسـت. به طور مثال اگر چهار موسسـه 

با یکدیگر سـاماندهی شـوند و هر چهار موسسـه نیز در 

حوزه مکانیک فعال باشـند -که در گذشـته هرکدام 60 

دانشـجوی مکانیـک می گرفتنـد- مشـخص نیسـت بعد 

از سـاماندهی سـهمیه جذب 60 دانشـجو برای هرکدام 

باقـی می مانـد یا قرار اسـت تغییری در این زمینه اعمال 

شـود.«  او بـا تاکیـد بـر اینکـه آیین نامـه ابهامـات زیادی 

دارد و مسـئولان در ایـن آیین نامـه بـه صـورت شـفاف 

دربـاره امکاناتـی کـه بـه موسسـات تجمیع شـده داده 

می شـود، صحبـت نکرده انـد، اظهـار داشـت: »درحالی 

کـه مـا انتظـار داشـتیم اگـر قـرار بـه تجمیع دانشـگاه یا 

موسسـات با یکدیگر اسـت، مشـوق چشـم گیری به آنها 

داده شـود، به طور مثال بگویند به هرکدام از موسسـات 

وام کم بهـره داده می شـود تـا بتواننـد در زمینـه تجهیـز 

آزمایشـگاه ها و ارتقای کارگاه های خود هزینه کنند، اما 

اصلا چنین مسائلی لحاظ نشده است.« رئیس اتحادیه 

دانشـگاه های غیرانتفاعـی افـزود: »مـا بخـش خصوصی 

هستیم و اگر مشخص نشود که وقتی قرار است به سمت 

یـک معاملـه حرکـت کنیم سـود و زیـان آن چگونه خواهد 

بـود، قطعـا نمی توانـد بـرای مـا  انگیزه آور باشـد، از سـوی 

دیگـر، بـا وجود ایـن آیین نامه همان سـردرگمی هایی که 

در گذشـته درباره سـاماندهی موسسـات وجود داشـت، 

همچنـان وجـود دارد و بـه همین دلیل اشـتیاق چندانی 

میـان دانشـگاه ها و موسسـات بـرای سـاماندهی وجـود 

نـدارد.« آهون منـش دربـاره پیشـنهادهای ایـن اتحادیه 

برای سـاماندهی مراکز آموزش عالی گفت: »ما چندین 

پیشـنهاد بـه مسـئولان وزارت علـوم داده بودیـم که یکی 

از آنهـا عدم کاهـش تعـداد دانشـجویان و دیگـری ارائـه 

تسـهیلات بـه موسسـات بـود کـه وضعیـت هیچ کـدام از 

آنها در این آیین نامه مشـخص نیسـت.« او تصریح کرد: 

»موسسـات غیردولتـی جـزء بخـش خصوصی هسـتند و 

انتظـار داشـتیم همان طـور کـه دولـت بـه بخش هـای 

کشـاورزی و صنعـت و صنعتگـری وام هـای کم بهـره 

ارائـه می دهـد، در ایـن حـوزه نیـز ارائـه تسـهیلات مالی 

لحـاظ شـود کـه این اتفـاق نیفتـاده و در آیین نامه وزارت 

علـوم تنهـا عنـوان شـده کـه بـه ایـن موسسـات کمـک 

می کنیـم، حـال چـه نـوع کمکـی، مشـخص نیسـت.« 

رئیـس اتحادیـه دانشـگاه های غیرانتفاعـی خاطرنشـان 

کـرد: »مسـئولان اعـلام کرده انـد کـه می تـوان امسـال 

بـه سـمت اجـرای ایـن آیین نامـه حرکت کنیـم، اما چون 

هنـوز موسسـات غیرانتفاعـی نمی دانند کـه اگر این کار 

را انجـام دهنـد، چـه از دسـت می دهنـد و درمقابـل چـه 

بـه دسـت می آورنـد،  انگیـزه ای بـرای ایـن کار ندارنـد؛ 

درحقیقـت گویـی مسـئولان تنهـا می خواسـتند ایـن 

کار را اجرایـی کننـد امـا مسـیر کلی مشـخص نیسـت.«
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اعتراض به تعویق انتخابات شورای ناظر بر نشریات دانشجویی

جمعـی از مدیـران مسـئول نشـریات دانشـگاه های کشـور 

درحـال تهیـه امضا برای اعتراض به تعویق انتخابات شـورای 

مرکـزی ناظـر بر نشـریات وزارت علوم هسـتند، در بخشـی از 

این نامه آمده اسـت: »براسـاس دستورالعمل اجرایی ضوابط 

ناظـر بـر نشـریات دانشـگاهی، شـورای مرکـزی ناظـر بـدون 

مدیران مسـئول منتخب نشـریات، رسـمیت ندارد. از طرفی 

احـکام دانشـجویان بـرای عضویـت در ایـن شـورا هر سـاله تا 

پایـان خردادمـاه اعتبـار دارد. بـا این حال، مسـاله این اسـت 

که اگر در انتخاباتی که به تعویق افتاده است، کوچک ترین 

تخلفی صورت پذیرد، هیچ مرجعی برای رسـیدگی رسـمی به 

تخلفـات وجـود نخواهـد داشـت و ایـن مسـاله تا حـد زیادی 

سـلامت انتخابـات را تهدیـد می کند.«

نامه یک تشکل دانشجویی به رئیس رسانه ملی

انجمن اسلامی دانشجویان دانشگاه امیرکبیر در نامه ای خطاب به 

رئیس سازمان صداوسیما نکاتی را درباره وضعیت فعلی این رسانه مطرح 

کرد، در بخشی از این نامه آمده است: »روش های تبلیغاتی سیمای 

جمهوری اسلامی به هیچ وجه نمایانگر سیمای یک نظام اسلامی 

نیست؛ به طور مثال استفاده کالاگونه از زنان و دختران، استفاده از 

اغراق های عجیب و غریب و گاها موارد ناحق و... . این موارد علاوه بر 

تغییر ذائقه مردم، باعث بی اعتمادی آنها به رسانه ملی خواهد شد، 

به طوری که انتظار می رود با این روند اگر از جاذبه های جنسی برای 

تبلیغ استفاده نشود، کالایی به فروش نرسد یا خدای نکرده با توجه به 

عطش روزافزون بشر در این نوع فرهنگی که درحال رواج آن هستید، 

تبلیغات نامناسب و درنهایت مسائل و مشکلات اخلاقی در جامعه 

گسترش پیدا کنند.« 

افتتاح ایستگاه دوچرخه در یک مجتمع خوابگاهی 

طرح استفاده رایگان دانشجویان مجتمع خوابگاهی امام علی)ع( 

دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی از ایستگاه دوچرخه سواری در 

روزهای آتی محقق می شود. با پیگیری شورای صنفی دانشجویان 

دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی و با حمایت های معاون دانشجویی 

و فرهنگی دانشگاه، ایستگاه دوچرخه سواری مجتمع خوابگاهی امام 

علی)ع( افتتاح می شود. علیرضا حاتمی، دبیر مرکزی شورای صنفی 

دانشجویان دانشگاه با اعلام این خبر، اظهار داشت: »برای نخستین بار 

دانشجویان مجتمع خوابگاهی امام علی)ع( می توانند بدون هیچ 

هزینه ای از امکانات ایستگاه دوچرخه سواری تازه تاسیس به منظور 

رفت و آمدهای خود در بیرون از خوابگاه استفاده کنند.« وی ادامه 

داد: »این اقدام جهت افزایش روحیه نشاط و ورزش بین دانشجویان 

و در راستای کاهش آلودگی هوا صورت خواهد پذیرفت.« 

مسئولانآموزشعالیدربارهطرحساماندهیچهمیگویند؟

ابهام اظهارنظر
رئیس اتحادیه دانشگاه های غیرانتفاعی: آیین نامه وزارت علوم پر از ابهام است و 

موسسات غیرانتفاعی تمایلی به ساماندهی ندارند
معاون آموزشی وزیر علوم: هدف طرح ارتقای وضعیت و توانمندسازی 

دانشگاه ها در بخش دولتی و غیردولتی است

رئیس اتحادیه دانشگاه های غیرانتفاعی: هنوز موسسات غیرانتفاعی نمی دانند که اگر این 
کار را انجام دهند، چه از دست می دهند و درمقابل چه به دست می آورند

وزیر علوم: ادغام موسسات به معنی انحلال آنها نیست 

رئیس دانشگاه فنی وحرفه ای: آموزش در دانشگاه فنی وحرفه ای، علمی و کاربردی 
موازی کاری و اتلاف هزینه است

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس: ساماندهی دانشگاه  جامع 
علمی کاربردی و دانشگاه فنی وحرفه ای غیرممکن است

 معاون حقوقی وزیر علوم: کمیسیون تلفیق با ساماندهی واحدهای کوچک 
در دانشگاه های بزرگ مخالفت کرد

غلامی، وزیر علوم گفت: چه لزومی دارد در یک شهر چهار دانشگاه 
غیردولتی داشته باشیم؟

رئیس دانشگاه علم و صنعت: باید با اجرای طرح ساماندهی مراکز آموزش 
عالی، واحدهای کوچک تر تجمیع و به واحدهای بزرگ تر تبدیل شوند

زهرارمضانی
روزنامهنگار
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